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GATU- OCH 
FASTIGHETSNÄMNDENS HANDIKAPPRÅD 

 
Protokoll  
nr 11, 2004. 
 

 
Tid: Torsdagen den  21 oktober  2004 kl. 14.30-16.30. 
 
Plats:  Tekniska Nämndhuset, Flemingg. 4, rum 9:034.  
 
 
Justeras:  
 
 
Lasse Gustafsson     Ken Gammelgård      Gunnar Slätt 
 
 
Närvarande: Lasse Gustafsson (ordf. §§ 1-3), (NHR), 
Ken Gammelgård (ordf. §§ 4-14), (DHR), Ulf 
Lettermark (SRF), Gunnar Slätt (FHDBF) och  Hjördis 
Stolt (Astma och allergi).  
 
Förhindrade:  Susanne Berg (DHR), Elisabeth Bergvall 
(R), Katarina Härdmark-Sandström (Hjärnkraft), Åsa 
Jansson (RBU) och Monicka Zachari (SRF). 
 
Tjänstemän: Lottie Carlqvist (på förmötet om §§ 3 och 
4), Ingegerd Forss (§ 6),  Lennart Klaesson (§§ 6-14) och 
Lennart Nilsson. 
 
 
På förmötet diskuteras remisserna §§ 3 och 4.  
 
§ 1. Fastställande av dagordning.  
Dagordningen fastställs på sätt som framgår av 
protokollet.  
 
§ 2.  Justering av dagens protokoll. 
Rådets vice ordförande och ordförande samt Gunnar 
Slätt utses. 
 
 



 
 
§ 3. Remiss angående ny utformning av 
byggnadsställningar i Stockholm.  
Rådet ställer sig bakom förslaget till yttrande, som 
utarbetats av Ulf Lettermark och Monicka Zachari, efter  
ändring i stycke om ingångar och hänvisningsskyltar. 
 
§ 4.  Remiss av Villkor vid användning av offentlig 
plats, affischeringsplatser, byggetablering, brevlådor, 
försäljning, överdagenskylt mm. 
Rådet ställer sig bakom förslaget till yttrande, som 
utarbetats av Elisabeth Bergvall och Katarina Härdmark-
Sandström, efter gjorda ändringar. Bl a framhålls att:  
- hänvisningskyltar ska vara tydliga med t ex  

tillräckligt stor text och bra kontrast 
- vid entréer och andra passager ska utrymmet vara 

tillräckligt stort så att personer med elrullstol kan ta 
sig fram obehindrat 

- trafikljus och knappar vid trafiksignalerna får inte 
blockeras. 

 
§ 5. Handlingars och lokalers tillgänglighet och  
användbarhet.   
Det framförs att allt fungerat bra. 
 
§ 6. Anmälningar  av protokolljusteringar.   
Det anmäls att protokollen för sammanträdena 2004-09-
09 och 2004-09-30 justerats och lämnats till nämnden. 
 
Det påpekas att möte om planprocessen bör hållas en 
halv dag och inte en hel dag. 
 
§ 7.  Inkomna protokoll. 
a) SBN:s handikappråd nr 14, 2004. 
b) Kommunstyrelsens handikappråd  nr 6 och 7, 2004.  
Anmäls.  
 
 
 
 



 
 
§ 8. Tillgänglighetsprojektet. 
a) Informationskampanj till näringslivet.  
Ingegerd Forss och Lennart Klaesson presenterar förslag 
till informationskampanj mot näringslivet om 
tillgänglighet, bemötande etc. Bakgrunden är en motion i 
KF. Förarbete görs tillsammans med HSO och SRF med 
hjälp av en reklamfirma. Tanken är att möten ska hållas 
med näringslivet och en hedersutmärkelse ges till fem 
olika kategorier inom näringslivet.  
 
Rådet framför att det ser positivt på förslaget i stort men 
framför följande: 
 
- tonvikten bör läggas på information om stadens arbete 

med tillgänglighet och vad som krävs av näringslivet 
när det t ex gäller enkelt avhjälpta hinder så att inte 
tävlingsmomentet blir det viktigaste 

- tillgänglighetskonsulter som genomgått HADAR-
utbildningen bör anlitas 

- en utvärdering bör ske efter det första årets kampanj 
 
Rådet önskar vara med i den fortsatta planeringen och  få 
ta del av konceptet för kampanjen 2005.  
 
b) Basprogrammet. 
Lennart Klaesson rapporterar att diskussionerna om 
programmet fortsätter. Ny remiss ska gå till bl a stadens 
förvaltningar och bolag samt privata bostadsbolag. 
Programmet planeras nu att samordnas med revideringen 
av Utemiljöprogrammet som enligt borgarrådet Roger 
Mogert även ska tas upp till beslut i KF. 
 
Rådet framhåller betydelsen av att politiska beslut om 
tillgänglighet genomsyrar all verksamhet i staden och att 
de riktlinjer som de tas fram införs i aktuella  dokument. 
 
S-gruppens kontaktperson för rådet bör inbjudas till 
något sammanträde. 
 



 
 
c) Minskade kostnader för nyproduktion av bostäder.   
Lennart Klaesson informerar om den utredning som 
gjorts av en konsultfirma om kostnaderna. Priserna på 
bostäder är högre i Stockholm jämfört med landet i 
övrigt. Detta beror bl a de krav som ställs på husens 
planering och utformning. Fem punkter redovisas som 
kan innebära att kostnaderna sänks. En styrgrupp har 
tillsatts med representanter för de kommunala 
bostadsbolagen, SISAB, SBK och GFK. Påståendet att 
stadens riktlinjer för tillgänglighet innebär ökade 
kostnader saknar grund. Kontorets analys av BAS-
programmet visar att byggkostnaderna för vanliga 
lägenheter inte påverkas alls.  
 
d) Södermalmsprojektet och färdtjänstresor. 
Sekreteraren meddelar att det inte träffats någon  
överenskommelse mellan GFK och Färdtjänst om 
minskning av  färdtjänstresor. Målet är dock att skapa en 
sådan miljö att fler kan fungera på egen hand.   
 
e) Stadsarkivets tillgänglighet. 
Bordläggs.   
 
f) Nyanlagd trappa upp till Kronobergsparken.  
Sekreteraren meddelar att trappan, som gjorts av trä, ska 
kontrastmarkeras. Bild på handledare visas och rådet 
anser att utformningen är godtagbar.   
 
Rådet beslutar att inbjuda handläggaren för Teknisk 
handbok till något kommande  sammanträde.  
 
g) Kontrastmarkering av trappa vid World Trade Center,  
Kungsgatan. 
Sekreteraren meddelar att trappan ligger på 
fastighetsmark. Tillgänglighetsprojektet åtar sig att 
kontakta fastighetsägaren om behovet av åtgärd.   
 
h) Götgatan. Säkerheten vid övergångsstället mot  
Gotlandsgatan där SRF har sina lokaler.  



 
 
Sekreteraren meddelar att kontakt tagits med SRF och att 
det framkommit att ljudsignalerna är för låga. Detta har 
anmälts till Trafiktjänsten. Efter ombyggnad vid 
Skanstull, med bl a hissförbindelse, kan Götgatan lättare 
och tryggare passeras i underliggande tunnel.  
 
Gunnar Slätt meddelar att GFK åtgärdat trafiksignalerna 
så att ljudet blivit högre. 
 
Sekreteraren får i uppdrag att kontakta GFK:s 
driftcentral om information till råden och 
handikapporganisationerna om sättet att anmäla 
förekommande problem.   
 
§ 9. Referat från Resandenätverkets möte 2004-09-15. 
Anmäls. 
 
§ 10. Avsänd skrivelse.  Synpunkter på FO:s rapport 
för år 2003. 
Anmäls.  
 
§ 11. Ärenden i nämnden 2004-06-15, 2004-08-17,   
2004-09-07 och 2004-09-21.   
Bordläggs.  
 
§ 12. Barnperspektivet i handikappråden.  
Bordläggs. 
 
§ 13. Bemötande. 
Bordläggs.   
 
§ 14. Övriga frågor.  
a) Intervjupersoner från handikappråden för utvärdering  
av arbetet med tillgängligheten i staden. Uppdrag av 
Gatu- och fastighetsroteln. 
 
Rådet utser Lasse Gustafsson och Ulf Lettermark. 
 
 



 
 
b) Förslag till detaljplan för Sabbatsberg 23 mm,  
Vasastaden. SBN:s handikappråd har föreslagit att  
GFN:s råd ser på ärendet med tanke på lutningar, 
parkeringar mm. 
 
Rådet beslutar att inbjuda handläggaren på GFK för att 
diskutera ärendet. 
 
 
 
 
Vid protokollet 
 
Lennart Nilsson 
Sekreterare 
 
 
 


